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ÚVODNÍ SLOVO STAROSTY
Vážení Bzenčané,
tak jako v povolání mnohých z Vás, i na radnici je na konci roku 
spěch. Připravuje se rozpočet na rok 2025 tak, aby o něm moh-
lo zastupitelstvo těsně před Vánocemi hlasovat. Rozpočet byl 
schválen a my už podle něj pokračujeme v rozběhlých projektech 
nebo začínáme pracovat na záměrech nových.

Jaro mám rád, jelikož vrací život veřejnému prostoru naše-
ho města. Na tom mají velký podíl místní spolky. Těm společen-
ským a kulturním spolkům přeji radost z tvorby i vydařené akce, 
na kterých se s Vámi všemi rád setkávám. Těm sportovním přeji 
pozitivní start v jarní sezóně. T. J. Sokol Bzenec bude na začátku 
března volit svůj výbor pro další období, proto Všem našim sokol-
kám i sokolům přeji šťastnou volbu představitelů!

19. dubna si připomeneme 80. výročí vysvobození města z na-
cistické nadvlády. Za  svobodu Bzenčanů tehdy obětovalo život 
56 rumunských vojáků, kteří v naší oblasti bojovali v první linii. 
Nejen těmto hrdinům vzdáme hold na  pietním aktu na Horním 

náměstí, kam jsem pozval také paní 
velvyslankyni Rumunska. Z  Bzenčanů, 
kteří v posledních dnech války zaplatili 
za svou odvahu a vzdor životem, vzpo-
meňme Andělu Šťastnou, Marii Staňko-
vou, Františka Jurigu, Floriana Jelínka, Antonína Höhna a Anto-
nína Straku. V krutých dobách jsou zkoušeny lidské charaktery, 
proto mi dovolte vzpomenout i na ty Bzenčany, jejichž jména sice 
nebyla vytesána do pomníků ani vryta do kronik, ale v kritických 
momentech se postavili na správnou stranu dějin třeba tím, že 
ukryli právě členy zdejších odbojových skupin. Samostatnou 
smutnou kapitolou je pak holocaust, kterého ani zdejší židovská 
komunita nebyla ušetřena. I  když největší rozkvět zdejší židov-
ská obec zažila už dlouho před válkou, zmizení těchto lidí ze dne 
na den zanechalo šrám v mnoha sférách Bzence jako takového 
a ovlivnilo další vývoj i tvář našeho města.

Erik Ebringer

VÝPISY ZE ZASTUPITELSTVA A RADY
Z usnesení 13. zasedání Zastupitelstva města Bzence  
konaného dne 18.12.2024
Zastupitelstvo města SCHVALUJE:
•  Rozpočet města Bzence na rok 2025, kdy příjmy celkem činí 

170.526.900 Kč, výdaje celkem činí 257.617.400 Kč, schodek 
rozpočtu ve výši 87.090.500 Kč bude vyrovnán zapojením zů-
statku finančních prostředků z minulých let.

•  Uzavření darovacích a  veřejnoprávních smluv na  poskytnutí 
daru či dotace z  rozpočtu města jednotlivým žadatelům dle 
schválené přílohy č. 5 schváleného rozpočtu města pro rok 
2025.

•  Zplnomocnění rady města k uzavření příslušných smluv na do-
dávky energií pro nemovitosti města Bzence, jeho příspěvko-
vých organizací a organizačních složek pro rok 2026 a 2027.

Z usnesení 57. schůze Rady města Bzence konané  
dne 13.11.2024
Rada města SCHVALUJE:
•  Cenovou nabídku na  projektovou dokumentaci DSP+DPS 

„Parkoviště ul. Sportovní, Bzenec“ od spol. PROJEKTY SUKUP 
s.r.o. za nabídkovou cenu 180.290 Kč vč. DPH. Předmětem PD 
je adaptace volné plochy na parc. č. 2507/1 v  k. ú. Bzenec 
na parkoviště.

•  Cenovou nabídku na  akci „Oprava polních cest Bzenec“ 
od  spol. Horáček Milan, s.r.o., – Nad Sklepy (pokračování) 
za cenu 198,198 Kč/m2 vč. DPH.

•  Cenovou nabídku na  akci „Oprava polních cest Bzenec“ 
od spol. Horáček Milan, s.r.o. – Ke Stolařce (cca 2 km) za cenu 
96.800 Kč vč. DPH.

•  Cenovou nabídku na  akci „Oprava polních cest Bzenec“ 
od  spol. Horáček Milan, s.r.o. – další dílčí cesty za  cenu 
198,198 Kč/m2 bez DPH, pokládka panelů 383,60 Kč/m2 bez 
DPH.

Z usnesení 58. schůze Rady města Bzence konané  
dne 27.11.2024
Rada města SCHVALUJE:
•  Nejvhodnějšího dodavatele na  dílo „Rekonstrukce VO měs-

ta Bzence – II. Etapa“, a  to spol. ELTODO OSVĚTLENÍ s.r.o. 
za cenu 4.822.455 Kč vč. DPH. 

•  Dodatek č. 1 ke  Smlouvě o  dílo „Bzenec – oprava MK So-
kolská“ mezi městem Bzenec jako objednatelem a  spol. 
STRABAG a.s. jako zhotovitelem. Předmětem je navýšení ceny 
a  předmětu díla o  vícepráce ve  výši 152.280,05 Kč vč. DPH 
z důvodu realizace nových obrubníků. Celková cena tak činí 
1.340.477,96 Kč vč. DPH. 

•  Cenovou nabídku na dokumentaci DPS na akci „Sanace fa-
sády zámku Bzenec – II. Etapa“ od  subjektu Ing.  Jan Rýpal 
za cenu 58.000 Kč. Není plátce DPH.

•  Cenovou nabídku na dokumentaci DPS na akci „Zámek Bze-
nec – přípojky a areálové rozvody inženýrských sítí“ od spol. 
TRASKO Projekce, s.r.o. za cenu 83.248 Kč vč. DPH.

•  Uzavření Smlouvy o právu provést stavbu „BZENEC – přechod 
pro chodce ul. Těmická“ mezi městem Bzenec jako stavební-
kem a Jihomoravským krajem na parc. č. 2510/1 v k. ú. Bze-
nec v majetku JMK.

•  Jmenování místostarosty města p. Miroslava Goliáše jako čle-
na školské rady ZŠ a MŠ Bzenec, p. o. za zřizovatele na období 
2024-2027. 

•  Udělení Ceny starosty města Mgr.  Miloslavu Janíkovi 
a RNDr. Jitce Jablonické za přínos na poli kultury města Bze-
nec v  rámci činnosti v SPS Jaroslav u příležitosti 50. výročí 
SPS Jaroslav. 

Z usnesení 59. schůze Rady města Bzence konané  
dne 19.12.2024
Rada města SCHVALUJE:
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•  Nejvhodnějšího dodavatele v rámci veřejné zakázky na doda-
vatele vozidla pro JSDH Bzenec „Bzenec – dopravní automobil –  
opakované řízení č. I“ a to spol. HAGEMANN a.s. 2.032.921 Kč 
vč. DPH (vůz Mercedes-Benz Sprinter 319 CDI). 

•  Rozpočet Služeb města Bzence, p.  o. na  rok 2025 ve  výši 
20.590.000 Kč. 

•  Rozpočet Základní školy a mateřské školy Bzenec, p.  o. rok 
2025 ve výši 64.456.000 Kč. 

Z usnesení 60. schůze Rady města Bzence konané  
dne 07.01.2025
Rada města SCHVALUJE:
•  Cenovou nabídku na administraci veřejné zakázky na dodávku 

„Bzenec – rozvoj služeb eGovernmentu” od spol. Adminio s.r.o. 
za cenu 121.000 Kč vč. DPH. 

•  Cenovou nabídku na  administraci dotačního řízení po  do-
končení realizace akce „Rekonstrukce VO města Bzenec –  
II. etapa“ od spol. Osvětlení a energetické systémy a.s. za cenu 
44.770 Kč vč. DPH. 

•  Cenovou nabídku na  administraci veřejné zakázky malého 
rozsahu na stavební práce „BUS zastávky s chodníky a pře-
chodem v lokalitě Bzenec – Přívoz“ od spol. ND zakázky s.r.o. 
za cenu 26.999 Kč. Dodavatel není plátce DPH. 

•  Uzavření Dodatku č. 1 ke smlouvě o dílo obnovy MK Kasár-
na „Propustné plochy – ul. Kasárna“ mezi městem Bzenec 
jako objednatelem a  spol. RYBÁRIK, s.r.o. jako zhotovitelem. 
Předmětem dodatku je ponížení ceny díla o provedené méně-
práce v částce 85.785,37 Kč vč. DPH na konečnou cenu díla 
6.543.121,39 Kč vč. DPH.

•  Udělení Ceny starosty města slečně Anně Černé za reprezen-
taci města Bzence s projektem na téma Replikace DNA v celo-
státním kole SOČ, kvalifikaci v celosvětové soutěži INTEL ISEF 
v USA a na soutěži Evropské unie EUCYS. 

•  Uzavření smlouvy o dílo na PD ve stupni zaměření stávající-
ho stavu, studii stavby, DSP včetně obstaravatelské činnos-
ti a DPS záměru „Stavební úpravy bytového domu č. p.  85, 
696 81 Bzenec, na parc. č. 21 v k. ú. Bzenec“ mezi městem 
Bzenec jako objednatelem a  spol. PROJEKTY STAVEB Czech 
Republic s.r.o. jako zhotovitelem za  cenu 1.255.980 Kč  
vč. DPH.

Z usnesení 61. schůze Rady města Bzence konané  
dne 22.01.2025
Rada města SCHVALUJE:
•  Uzavření smlouvy na poradenské a konzultační činnosti týkající  

se zpracování a  podání žádosti o  finanční podporu v  rámci 
projektu „Revitalizace objektu č. p. 78“ mezi městem Bzenec 
a spol. ND agentura s.r.o. za cenu 36.298,79 Kč vč. DPH. Sou-
částí smlouvy je také dohoda o odměně ve výši 4,9 % bez DPH 
z částky finanční podpory schválené dotačním orgánem. 

•  Uzavření smlouvy na poradenské a konzultační činnosti týkají-
cí se zpracování a podáním žádosti o finanční podporu v rámci 
projektu „Cyklostezka Bzenec - Vracov“ mezi městem Bzenec 
a spol. ND agentura s.r.o. za cenu 36.298,79 Kč vč. DPH. Sou-
částí smlouvy je také dohoda o odměně ve výši 4,9 % bez DPH 
z částky finanční podpory schválené dotačním orgánem. 

•  Cenovou nabídku na zpracování dokumentace ve stupni DSP 
+ DPS na  akci „Sanace střešního pláště hlavního objektu 
ZŠ Bzenec“ od  Ing.  Jana Rýpala. Vypracování DSP za  cenu 
do 96.000 Kč vč. DPH dle skutečného rozsahu práce. Vypraco-
vání dokumentace pro DPS za cenu do 32.000 Kč vč. DPH dle 
skutečného rozsahu práce. 

•  Nejvhodnějšího dodavatele v  rámci veřejné zakázky na  dílo 
„Rekonstrukce místní komunikace Na  Vyhlídce“, a  to spol. 
STRABAG s nabídkovou cenou 3.224.293,39 Kč vč. DPH. Uza-
vření smlouvy o dílo s tímto dodavatelem.

•  Cenovou nabídku na  akci „Rekonstrukce kotelny Kasár-
na 1476“ od  spol. Radmil CZ s.r.o. za  cenu 320.260,38 Kč  
vč. DPH.

•  Cenovou nabídku na  akci „Rekonstrukce kotelny Kasár-
na 1478“ od  spol. Radmil CZ s.r.o. za  cenu 433.395,38 Kč  
vč. DPH.

•  Cenovou nabídku na akci „Výměnu ohřívače TV Kasárna 1477“ 
od spol. Radmil CZ s.r.o. za cenu 113.135 Kč vč. DPH.

Z usnesení 62. schůze Rady města Bzence konané  
dne 05.02.2025
Rada města SCHVALUJE:
•  Cenovou nabídku na dokumentaci ve stupni DSP+DPS na zá-

měr „Přechod pro chodce a osvětlení přechodu na ul. Stráž-
nická“, včetně posudku osvětlení od spol. Tom´s Roads s.r.o. 
PD pro povolení záměru, včetně inženýrské činnosti za cenu 
44.770 Kč vč. DPH. DPS včetně soupisů prací a položkových 
rozpočtů za cenu 21.780 Kč vč. DPH.

•  Cenovou nabídku na  dokumentaci ve  stupni studie stavby 
na záměr „Podjezd pro cyklostezku pod silnicí II/426 v MUK 
Bzenec – Přívoz“ od  spol. HBH Projekt spol. s  r.o. za  cenu 
301.128 Kč vč. DPH.

NĚCO Z MĚSTA K 15. 2. 2025
Rok se s  rokem sešel, a  tak je za námi rok 2024. Můžeme se 
v číslech podívat, jak vypadal, a současně nahlédneme do roku 
2025. Předem přiznávám, že se nám nepodařilo splnit všechny 
naše plány a to samé bude bohužel platit i v tomto roce. Důvodem 
jsou často „papírové“ průtahy, čekání na vhodný dotační titul, ale 
také nepředvídatelné okolnosti, jako například špatné fungování 
některých smluvních firem. Tak tomu bylo třeba u  první etapy 
opravy fasády na hlavní budově zámku. Postupy a řešení ve státní 

správě jsou podstatně složitější a zdlouhavější než u sféry privát-
ní. Naplánovat nelze ani počasí, a tak je potřeba brát jeho rozma-
ry jako realitu.

ČÍSLA ROKU 2024
Celkové příjmy města byly cca 167 mil. Kč, což je číslo histo-

ricky nejvyšší. Výdaje pak byly cca 181 mil. Kč. Rozdíl mezi příjmy 
a výdaji činil cca -14 mil. Kč. Záporný rozdíl byl dofinancován pro-
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středky z účtu města, na němž k 31.12.2024 přesto ještě zůstalo 
cca 98 mil. Kč. Podotknu, že nové vedení města přebíralo účet 
s cca 69 mil. Kč.

Také doplním, že za rok 2024 jsme opravili majetek za cca 18 
mil. Kč a do nového majetku jsme investovali cca 60 mil. Kč. Opět 
malé srovnání - v  letech 2020-2022 předchozí vedení města 
za tři roky investovalo cca 50 mil. Kč. Na dotacích město získalo 
v roce 2024 jen cca 10 mil. Kč, protože všechny dotace bohužel 
ještě nepřišly na účet, a tak se do roku 2024 nemůžou počítat. 
Opět malé srovnání - v letech 2020-2022 město získalo na inves-
tičních dotacích cca 0,3 mil. Kč. 

A co znamenají proopravované a proinvestované peníze? O ty 
naše město zbohatlo a zkrásnělo. Příkladem je opravený dům čís-
lo popisné 805 na náměstí, v němž sídlí mimo jiné policie. Nebo 
se nám příjemněji jezdí po opravených či úplně nových komuni-
kacích. To je naším cílem i do dalších let a koresponduje s  tím 
i schválený rozpočet na rok 2025. 

ROZPOČET MĚSTA NA ROK 2025 – PLÁN
Příjmy cca 171 mil. Kč, výdaje 258 mil. Kč (běžné níže neuve-

dené cca 106 mil. Kč + příspěvek ZŠ a MŠ 15,5 mil. Kč, příspěvek 
SMB 20 mil. Kč, kapitálové níže neuvedené 116 mil. Kč, různé  
0,5 mil. Kč).

Zůstatek na účtu odhad k 31. 12. 2025 cca 11 mil. Kč. Zůsta-
tek na účtu je v podstatě sečtení příjmů a zůstatku a následné 
odečtení výdajů. Numericky to tedy vypadá, že utratíme za  rok 
2025 většinu úspor z minulých let, ale tak tomu nebude. Nebylo 
tomu tak ani v  předešlém roce 2024. V  rozpočtu na  rok 2025 
je zásobník akcí na opravy, investice…, které se však s největší 
pravděpodobností nestihnou všechny realizovat, tedy profinan-
covat. Podobně je tomu i v případě dotací, kdy je v plánu obdržet 
cca 28 mil. Kč (za předpokladu, že by vše dopadlo). Z dotačních 
akcí vypadá velmi slibně dotace 21 mil. Kč pro TJ Slovan Bzenec 
na hřiště s umělým povrchem (dokončení březen-duben). 

Výdaje obsahují mimo jiné také sponzorské dary ve  výši cca  
4 mil. Kč, které jsou určeny pro bzenecké oddíly, spolky a organi-
zace na podporu jejich činnosti. Tady doplním, že všem žadatelům 
z minulých let bylo plně vyhověno a pouze u nových žádostí bylo za-
stupitelstvem schváleno minimálně 50 % požadované sumy. Výdaje 
také obsahují prostředky nutné pro chod města a radnice včetně 
mezd, které byly na rok 2025 valorizovány (navýšeny) o 5 %.

Pokud se chce někdo podívat detailněji na plán rozpočtu na rok 
2025, pak tak může učinit na webových stránkách města. Pro ty, 

kteří nechtějí rozpočet studovat na webu města, vyberu několik 
plánovaných akcí. 
•  Příprava projektů na opravu 5-6 ulic s cílem alespoň dva z pro-

jektů zrealizovat (ulice Sportovní – k fotbalovému hřišti, Krát-
ká, Vracovská). 

•  Prodloužení „pěšiny“ na Přívoz – od stávající betonové cyklo- 
stezky po stejné straně až k  restauraci na Přívoze, případně 
k novému přechodu a zastávkám na Přívoze. 

•  Nové multifunkční hřiště v Olšovci (o tom jsem psal v minulém 
vydání zpravodaje). 

•  Projektová dokumentace na opravu budovy pošty a rohového 
domu na náměstí číslo popisné 807 (dříve zde bylo květinářství 
a čistírna oděvů). 

•  Druhá etapa opravy fasády hlavní budovy zámku (boční strany) 
včetně oken. 

•  Zahájení projektové dokumentace vnitřních prostor hlavní bu-
dovy zámku pro novou radnici města i komerční využití (třetí 
patro). 

•  Zahájení přeměny budovy lisovny zámku na infocentrum, za-
hájení přestavby levého předzámčí na dětskou skupinu. 

•  Dokončení opravy a přestavby pravého předzámčí na sociální 
zázemí (nové toalety). 

•  Dokončení výměny veřejného osvětlení v ulicích města za LED 
svítidla. 

•  Projektová činnost v lokalitách Bažantnice, Pod Krefty, Kasárna 
pro možnou výstavbu domů a bytovou výstavbu. 

•  Nákup nového dodávkového vozu pro hasiče. 

Za Radu města Bzence i většinové zastupitelstvo věříme, že je 
rozpočet připraven velmi zodpovědně. Je pamatováno na všech-
ny důležité oblasti (školství, služby, sport, kultura, opravy majet-
ku, investice do majetku i rozvoje), je pamatováno na udržování 
i rozvoj města. Všem, kteří se na jeho tvorbě podíleli, je potřeba 
poděkovat. 

V letošním roce slaví naše město, naše země, Evropa a snad 
celý svět 80 let od konce druhé světové války. A věřme všichni, 
poslední války. K  tomuto výročí se snad podaří opravit některé 
pomníky v našem městě. Rada města chce navrhnout, abychom 
ve Bzenci jako symbol vysázeli 80 kusů stromů (místo upřesní-
me). Věřím, že se na tom jako zastupitelé shodneme. 

Všem přeji pěkné a slunné jaro plné dobré nálady
Pavel Hartman, Váš zastupitel a radní

PARTICIPATIVNÍ ROZPOČET MĚSTA BZENEC POTŘETÍ
I letos jsme vyhradili část peněz pro projekty, které navrhnete vy, 
občané. Právě vy totiž nejlépe víte, co je ve vašem okolí potřeba.

Konkrétně máme ve  Bzenci vyčleněno 500.000 Kč. Od  1. 4. 
2025 do 1. 6. 2025 můžete podávat své návrhy, co by se za tyto 
peníze mělo ve městě vylepšit. V průběhu prázdnin budou všech-
ny návrhy představeny veřejnosti a  proběhne hlasování o  tom, 
který z nich město zrealizuje. 

Smyslem  participativního rozpočtu je vtáhnout Bzenčany 
do dialogu o utváření místa, kde žijeme, a ukázat, jak se každý 
z nás může na tvoření města podílet.

Kdo zaujme Bzenčany letos? Budete to vy se svým projek-
tem? Na webových stránkách města Bzenec najdete podrobná 
pravidla i formulář, který je potřeba vyplnit.

Máte nápad, který by pomohl oživit naše město? Chcete se po-
radit, jak formulář vyplnit nebo nahlédnout do katalogů různých 
herních a  odpočinkových prvků pro města? Můžete mi napsat 
na  mail mistostarostka@bzenec.cz, nebo si domluvit schůzku 
na radnici. 

Moc se na všechny návrhy těším
Irena Koukalová Uličná
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OSVOBOZENÍ MĚSTA BZENCE
V  letošním roce si připomeneme 80. výročí osvobození města 
Bzence a 80 let od ukončení II. světové války. Pojďme se spolu 
aspoň na chvíli vrátit do dubnových dnů roku 1945, kdy se smě-
rem od Slovenska přibližovalo hřmění děl a Bzenčané s obavami 
očekávali, co následující dny přinesou. 

Ústup Němců přes město započal již 1. dubna 1945. Po silnici 
z Veselí směrem k Brnu táhly kolony trénu, aut a  jiné techniky. 
Dne 8. dubna se do Žeravic přesunulo ustupující německé vrchní 
velení s generálem Grasserem v počtu přes 800 lidí, aby odtud ří-
dilo boje na linii Uherské Hradiště–Kyjov. 10. dubna zahájily ústup 
i  jednotky motorizovaného dělostřelectva a  tankové jednotky. 
Spojenecká armáda se již blížila k Rohatci, Strážnici a Velké. V té 
době se členové partyzánského odboje Vela nacházeli v Olšov-
ci, kde je však dne 15. dubna odhalily protipartyzánské jednotky 
za pomoci nasazených provokatérů. Dva sovětští partyzáni byli 
spolu s  odbojářem Antonínem Höhnem zastřeleni. Další účast-
níci – Marie Staňková, Florian Jelínek, František Juriga a  jeden 
vídeňský Čech byli odvlečeni do Kyjova, kde byli později bestiál-
ně umučeni k smrti. Ihned poté následovalo ve Bzenci vyhlášení 
stanného práva a zákaz vycházení z domů. Němci začali v okolí 
Bzence připravovat pozice k obraně a zdržení postupu spojenec-
kých vojsk.

Dne 17. dubna zničili výhybky na železniční trati, o den později 
vyhodili do povětří mosty přes Syrovínku a kapli svatého Floriána 
a  Šebestiána. V  podvečerních hodinách zapálili skladiště firmy 
Sükind. Po celý den kladli miny na přístupových cestách a ve vi-
nicích. Posily v podobě jednotek Volkssturmu, které byly umístěné 
na žeravském zámečku, připravovaly zákopy a  jiná polní opev-
nění. Vrchní velení německé armády se přesunulo z Žeravic dále 
za frontu a na jejich místo přešlo velení polního praporu.

Dne 19. dubna v 6:30 ráno zahájila 2. rumunská pěší divize útok 
na Bzenec směrem od  lesa a dobyla nádraží spolu s přilehlými  

ulicemi. V 10:00 již měla v rukou celé centrum města a vytlačila 
Němce do dobře opevněných pozic ve vinicích chráněných mino-
vými poli. Místní obyvatelé se snažili Rumunům pomoci dobrou 
znalostí terénu, ale již při prvním pokusu o proniknutí do vinic na-
razilo vojsko provázené poručíkem Bartákem spolu s vojíny Váv-
rou a Novosadem na minové pole. Vávra skončil s utrženou nohou 
nad kotníkem. Němci odpovídali na rumunské pokusy o prolome-
ní obrany kulometnou palbou a  dělostřeleckým odstřelováním. 
Do  večera se Rumunům i  přesto podařilo obsadit nádraží Bze-
nec-Písek a přilehlou Kolonii. Veselí nad Moravou, Uherský Ostroh 
a Moravský Písek však stále zůstávaly v rukou nepřítele.

Patová situace trvala téměř celý týden, kdy se obě armády 
snažily zvrátit situaci zuřivými protiútoky. Němcům se podaři-
lo proniknout až ke  kasárnám, byli však odraženi zpět. Teprve 

poté, co se Rumunům podařilo obsadit 
Moravský Písek spolu s  přístupovou 
cestou k  Domanínu, museli Němci, 
jimž by tak hrozilo ve vinicích napros-
té odříznutí od zbytku sil, zahájit ústup 
směrem k  severozápadu na  Žeravice, 
Syrovín a Domanín.

Rumunů padlo během bojů o  Bze-
nec 56, ale mnoho dalších bylo zraně-
no. Počet mrtvých německých vojáků 
není znám. Obětí z  řad bzeneckého 
obyvatelstva přibývalo i  po  ukončení 
bojů o Bzenec. Až do konce podzimu, 
kdy byly vinohrady vyčištěny od  ně-
meckých min, přišlo o  život celkem 
jedenáct místních obyvatel a  dalších 
deset bylo zraněno.

Petr Janovský

Snímek ze dne 1. 5. 1945, na kterém je rodina Kotasova spolu s rumunskými vojáky, kteří byli u nich v domě 
č.p. 325 ubytováni. (sbírka rodina Kotasova)

Most přes Syrovínku v Nádražní ulici zničený ustupující německou armádou 
dne 18. dubna 1945. (foto Vratislavský)
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VÍTEJTE V BZENECKÝCH MATEŘSKÝCH ŠKOLÁCH
Začneme návštěvou svatého Mikuláše se svou družinou. Dětem 
se rozzářila očka, když uslyšely andělský zvoneček, který oznámil 
příchod Mikuláše v doprovodu andílka s čertíkem. Děti je srdečně 
přivítaly, zazpívaly jim písničky, zarecitovaly básničky a za odmě-
nu dostaly balíček dobrot.

Ve  čtvrtek 12. prosince 2024 se poprvé konal na  kulturním 
domě vánoční jarmark s  vystoupením dětí z  mateřských škol. 
Paní učitelky i děti se však do jeho příprav pustily už daleko dříve. 
Děti trénovaly koledy a  básničky na  vystoupení. Peklo se cuk-
rovíčko a vyráběly se předměty na jarmark. Do jejich výroby se 
zapojili i rodiče. A pak už nastal ten slavnostní den. Kulturní dům 
byl plný rodičů a ostatních hostů. Na pódiu děti zazpívaly koledy 
a  přednesly vánoční básničky, vystoupení se jim velmi poved-
lo. Posléze si hosté mohli zakoupit vánoční dekorace, ozdoby, 
svícny i napečené vánoční cukroví. Pro děti byly připraveny tvo-
řivé dílničky, kde si mohly vyrobit vánoční ozdůbky a přáníčka. 
Kavárnička lákala k příjemnému posezení u  sladkých dobrůtek 
a šálku kávy. Pro děti byl připraven párek v rohlíku a bramborové 
spirálky. Ohlas od rodičů a návštěvníků byl velmi příznivý. Chtěla 
bych poděkovat všem paní učitelkám, dětem a nepedagogickým 
zaměstnancům, že se nám podařilo vykouzlit tak příjemnou před-
vánoční atmosféru.

A blížily se Vánoce a  s  těmi je spojená řada zvyků a  tradic. 
Se začínajícím adventem každoročně nazdobíme školku nejen 
ve třídách, ale i zvenku. Každá třída má svůj stromeček, adventní 
věnce a svícny. Paní učitelky vyprávějí příběh o Ježíškovi, pečeme 

cukroví a děti sdělují svá nejtajnější přání. Děti si nazdobily stro-
meček, udělali jsme si posezeníčko s cukrovíčkem a vyzkoušeli si 
některé vánoční zvyky. Děti vyráběly vánoční ozdoby, dárky a přá-
níčka pro rodiče a ostatní zaměstnance. Do školky přinesl Ježíšek 
dětem spoustu pěkných dárků.

Když jsme se po Vánocích zase sešli, děti nám sdělily spous-
tu dojmů a zážitků z vánočních svátků. Povídali jsme si o Třech 
králích, děti si vyráběly koruny z papíru a učili jsme se tříkrálovou 
koledu. Všem jsme povinšovali šťastný nový rok 2025.

A teď už jsme zase zpět v běžném režimu. Povídáme si o ptáč-
cích, kteří u  nás zůstávají přes zimu, o  tom, jak o ně pečovat, 
čím je přikrmovat, i o  zvířátkách, která žijí v  lese. Užili jsme si 
i sněhové nadílky k bobování a hře se sněhem. 

Děti také navštěvují divadelní představení a kouzelnické před-
stavení nám předvedl Tomáš Šulaj ze Slováckého divadla v Uher-
ském Hradišti.

Předškoláci se mohou pravidelně účastnit plaveckého výcviku 
vedeného odbornými instruktory. V mateřské škole proběhl také 
kurz grafomotoriky, který pomáhá dětem napravit vadné držení 
tužky a nepřiměřený tlak na tužku.

Děti v každém ročním období tráví spoustu času na zahradě. 
Ke hrám využívají míče, koloběžky, odrážedla. Holky rády kres-
lí křídami na chodník, staví různé domečky a obrázky z přírod-
nin. Kluci zase hrají fotbal, florbal, zdolávají průlezky, houpou se 
na houpačkách a vymýšlí různé další lumpárny. 

Kolektiv mateřských škol Bzenec

Hvězdičky
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Kuřátka

Jablíčka

Ovečky
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Zlatíčka – Kolonie

Pastelka zpravodaj
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PETRKLÍČ – LESNÍ ŠKOLKA A MATEŘSKÉ CENTRUM
Přinášíme vám zprávy z kouzelného místa, kde se příroda a vzdě-
lávání setkávají v dokonalé harmonii. 

ADVENTNÍ ČAS V PETRKLÍČI
S příchodem prosince jsme se ponořili do kouzelné doby advent-
ní. Po celé předvánoční období nás provázela symbolická spirála 
světla. Na začátku měsíce, prošly děti s andělem adventní spi-
rálou, aby si odnesly domů světlo naděje. Každý den jsme pak 
přidávali kamínek do spirály na stole a společně odpočítávaly dny 
do Štědrého dne.

Věnovali jsme se také tradičním svátkům. Děti se seznámi-
ly s příběhy sv. Mikuláše a sv. Barbory, které plynule přecházely 
do vyprávění o Vánocích. Atmosféru doplňovalo zpívání koled, pe-
čení cukroví, výroba dárků a zdobení vánočního stromečku.

Ani v adventním čase jsme nezapomněli na nové zážitky. Na-
vštívili jsme výstavu betlémů ve Veselí nad Moravou a zúčastnili 
se divadelního představení v  MŠ Bzenec, které dětem přiblíži-
lo zásady hygieny hravou formou. Vyvrcholením předvánočního 
období bylo komunitní setkání s rodiči. Děti si připravily vánoč-
ní vystoupení, po kterém jsme se společně rozloučili a  těšili se 
na sváteční chvíle doma.

LEDEN – ZIMA V LESE A TŘI KRÁLOVÉ
Po Vánocích jsme se ponořili do vyprávění o Třech králích. Zapálili 
jsme myrhu a kadidlo a v tomto klidném období jsme si dopřáli 
prostor pro odpočinek a rozvoj fantazie.

Les nám i  v  zimním období nabídl spoustu možností ke hře 
a objevování. Pozorovali jsme sníh a  led, prováděli jednoduché 
fyzikální pokusy. Nezapomněli jsme ani na lesní zvířátka, kterým 
jsme odnesli ozdobený vánoční stromeček jako krmítko a sledo-
vali jejich stopy ve sněhu. U našeho krmítka jsme pozorovali ptá-
ky a učili se je poznávat.

Konec měsíce byl ve znamení přibývajícího světla a živlu ohně. 
Děti si zkoušely štípání třísek, rozdělávání ohně různými způso-
by a  učily se základům bezpečnosti. Lednový výlet nás zavedl 
do Domu přírody Bílých Karpat.

ÚNOR – HROMNICE, SMYSLY  
A FAŠANKOVÉ VESELÍ
Únor přinesl oslavy Hromnic, které symbolizují návrat světla a na-
děje. Děti se seznámily s tradičním voskařstvím a vyzkoušely si 
výrobu svíček. 

Tento měsíc jsme se také zaměřili na smyslové vnímání. Děti 
se zapojily do aktivit, které rozvíjely jejich schopnost vidět, slyšet, 
cítit, ochutnávat a dotýkat se. Každý den jsme objevovali nové 
vůně, zvuky a textury, které nás obklopují.

Vrcholným zážitkem byl Fašank. Tuto slavnost jsme spoji-
li s  komunitním setkáním, kterého se zúčastnily děti i  rodiče 
naší školky, stejně jako děti s rodiči z našeho mateřského cen-
tra. Všichni si užili tradiční pochoutky, jako jsou koláče, slanina, 
klobásy, chleba od Dorty na druhou ze Bzence a kávu z Pražírny 
Lunga. Nechyběly ani písně, tanec a symbolické vynášení basy, 

které ukončilo období veselí a připravilo nás na nadcházející půst. 
Celá akce byla krásným propojením tradic, ale také příležitostí 
k posílení přátelských vazeb a sdílení radosti v naší komunitě.

NA CO SE MŮŽETE TĚŠIT?
Hledáte místo, kde si vaše děti mohou hrát, učit se a obje-
vovat svět, zatímco vy si vychutnáte kávu a  popovídáte si 
s ostatními rodiči? Přijďte do Mateřského centra Petrklíč! Čeká 
vás dopoledne plné zpěvu, tvoření, her a smyslového objevování. 
Sensory play je součástí každého setkání.

Připravujeme: Jarní bazárek a  swap – dejte věcem druhý 
život, Vynášení Morany – tradičně se rozloučíme se zimou,  
Velikonoční tvoření pro malé i velké, Lesní stezka skřítka Pe-
trklíčka – dobrodružství v přírodě a spoustu dalšího.

13. března Den otevřených dveří – přijďte nahlédnout do na-
šeho světa lesní školky.

Nyní už s nadějí vyhlížíme jaro a  těšíme se na nové zážitky. 
Děkujeme všem, kteří tvoří komunitu okolo Petrklíče – vaše pod-
pora a účast jsou pro nás neocenitelné, bez vás by to nebylo ono!
Sledujte nás na sociálních sítích, ať vám nic neuteče! FB: Petrklíč, 
z.s., IG: petrklic_bzenec

Za tým Petrklíče
Vendulka Houšková

CENTRUMCENTRUM
MATEŘSKÉMATEŘSKÉ

PETRKLÍČPETRKLÍČ
Zveme všechny maminky, tatínky i prarodiče

s dětmi na naše pravidelná setkání!
Prožijte dopoledne plné radosti, her a pohody

na čerstvém vzduchu v blízkosti lesa. 

Co vás čeká?
zpívání a tanečky
tvoření a sensory play
témata vycházející z “Kola roku”

Kdy:          od března Každý čtvrtek od 9:30
Kde:          Lesní školka Petrklíč, Bzenec
Vstupné:    100 Kč za dítě, sourozenec 50 Kč

respektující přístup
pravidelné komunitní slavnosti
káva a čaj
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VÁNOCE NA ZÁMKU 
14. prosince 2024 pozval Bzenecký klubík už počtvrté na nádvo-
ří bzeneckého zámku množství návštěvníků, aby si užili vánoční 
pohody.

S krásným koledováním nás navštívil Maličký Marijánek, kole-
dy zatroubil vánoční trubač, za zámkem byla pro děti připravena 
vánoční stezka a krásné fotokoutky byly letos dokonce hned dva. 
Jarmark místních tvůrců i  stánky s  občerstvením bzeneckých 
spolků neustále obklopovalo množství návštěvníků, kteří také 
přinesli dárečky pod stromečky místních útulků a  přispěli jim 
na činnost zakoupením výrobků z  jejich stánků. Bzenecké dět-
ské organizace si pro děti připravily spoustu zajímavých dílniček. 
Budovu bývalé kaple zaplnily vánoční tradice, ať už na výstavě, 
nebo v živé podobě u stolků s ukázkami výroby vizovického pe-
čiva, lití olova, lodiček ze skořápek ořechů a  dalších. Největší 
zájem byl o  ochutnávku historických druhů vánočního cukroví. 
Nově se mohli návštěvníci nechat inspi-
rovat u  různých druhů zdobení perníčků. 
Všem se moc líbila také výstava betlémů 
včetně toho v životní velikosti a nádherná 
výzdoba.

Do  přípravy a  organizace se podařilo 
zapojit opravdu mimořádnou skupinu oby-
vatel. Moc jim děkujeme za to, jak krásnou 
akci společně vytvořili. 

Obrovské poděkování patří také Nadaci 
VIA, která akci finančně podpořila ve svém 
programu Místo kde žijeme. Jednalo se 
o  jedinou dotaci, kterou se nám na  akci 
podařilo vyřídit.

Na  budovách je sice oprýskaná omít-
ka, ale zámek přesto vnímáme jako srd-
ce našeho města a jsme rádi, že opět ožil 
smíchem dětí, vůní svařáku a  cinkotem 
rolniček.

Další akci chystáme opět před Veliko-
nocemi – 12. dubna 2025. Pokud máte 
zájem se také zapojit, jste srdečně vítáni.

Zdenka Lužová, Bzenecký klubík spolek

DĚTI Z BZENECKÉHO KLUBÍKU OPĚT VYRÁBĚLY PŘÁNÍČKA 
PRO SENIORY

Před lety jsme založili krásnou tradici vánočních přáníček, v níž jsme samozřej-
mě pokračovali i v loňském roce. Skupinky dětí se scházely od listopadu v Klu-
bíku, aby vyrobily více než dvě stovky přáníček pro všechny bzenecké seniory 
nad 80 let. Děti s nadšením stříhaly, lepily a psaly milá slova, aby potěšily ty, 
kteří třeba tráví svátky o něco osaměleji. Každé přáníčko v sobě neslo upřímnou 
snahu udělat druhým radost.

Vím, je to drobnost, ale v Klubíku vedeme děti i k empatii a je skvělé, že děti si 
uvědomují, že vánoční kouzlo nespočívá jen v dárcích, ale především v laskavos-
ti a sdílení radosti. Zapojení nejmladší generace do podobných mezigeneračních 
aktivit dává naději, že tradice vzájemné pomoci a dobrých skutků bude pokra-
čovat i v budoucnu.

Irena Koukalová Uličná, Bzenecký klubík spolek
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BZENECKÝ  KLUBÍK  ZVE : 

12. 4.  Velikonoce na zámku – jarmark, výstava kraslic, 
oživlé tradice, občerstvení od místních spolků

18. 4. - 21. 4. Hledání vajíček v zahradě zámeckého parku
15. 4. - 30. 4. Čarodějnická stezka ve Bzenci
30. 4. Pálení čarodějnic 
18. 6.  Olympijský běh – běžecké závody ve třech 

kategoriích včetně dětské pod záštitou Českého 
olympijského výboru

Od  jara zahajujeme ve  spolupráci se spolkem Sportfan na  Ko-
lonce pravidelné tréninky florbalu, basketbalu a tenisu, sledujte 
naše sítě.

PŘÍMĚSTSKÉ TÁBORY BZENECKÉHO KLUBÍKU
Kreativní tábor: Léto, které bude hrát všemi barvami!  
21.-25. 7. 2025 Cena 2.500 Kč.
Pro děti od 5 let.
Vaše děti už doma vykreslily všechny omalovánky a nalepily vám 
třpytky i na psa? Pošlete je na Kreativní tábor, kde jejich fantazie 
dostane křídla, a  vy si budete moci konečně sednout na  gauč 
beze strachu z lepidla! 

Co je čeká?
•  Výtvarné projekty, kde se dozví, že z papíru se dá vyrobit téměř 

cokoliv, včetně vesmírné lodi.
•  Tvořivé dílny, při kterých zjistí, že hřebíky, smirkový papír 

a kladivo nepatří do rukou jen tatínkovi.
•  Kreativní experimenty, protože proč by se talíř měl používat jen 

v kuchyni?
•  Gurmánské speciality, které si samy vymyslí, připraví, a pokud 

budou poživatelné, tak i snědí. 
•  Originální výrobky si účastníci odnesou domů – a vy pak bude-

te hrdě vystavovat jejich díla minimálně do Vánoc.

Zážitkománie: Léto, které děti nebudou chtít vypnout!  
4.-8. 8. 2025 Cena 2.500 Kč.
Pro děti od 5 let.
Máte doma malého dobrodruha, věčného zvídavce nebo princez-
nu, která umí překonat každou překážku? Pošlete je na příměst-
ský tábor Zážitkománie, kde zažijí týden plný smíchu, objevování 
a nečekaných zvratů!

Čekají nás:
•  Tvořivé kouzelné dílny, kde se z prstů stávají štětce a z lepidla 

kouzelný prach.
•  Tajné expedice, kde objevíme nečekané a  zjistíme možná 

i překvapivé skutečnosti.
•  Dobrodružné výlety, při kterých se stanou tajnými agenty, pirá-

ty nebo objeviteli skrytých pokladů.
•  Obědy a  svačiny, které si sami připraví a  zvládnou naplnit 

i bříško toho největšího „nejím to.“.
 
Sportcamp: Léto v pohybu, které rozhýbe i lenochody!  
18.-22. 8. 2025 Cena 2.900 Kč.
Pro školní děti.
Máte doma malého běžce, míčového fanouška nebo nadšeného 
cyklistu? A nebo prostě jen někoho, kdo má energie na rozdává-
ní? Pošlete je na Sportcamp, kde jejich síly využijeme na maxi-
mum – a večer je domů vrátíme příjemně unavené a spokojené! 

Co je čeká?
•  Hry s míčem, od fotbalu přes vybíjenou až po „chyť tu šišku.“.
•  Pohybové soutěže, kde se nepočítá jen rychlost, ale i smích.
•  Olympijský den, protože každý si zaslouží medaili!
•  Pobyt vVenku na čerstvém vzduchu, kde zjistí, že tráva není jen 

na sezení.
•  Vodní hrátky, protože sport a osvěžení jdou ruku v ruce.

INFORMACE O DĚNÍ V ZÁKLADNÍ ŠKOLE  
(PROSINEC 2024 AŽ ÚNOR 2025)
Život ve škole je velmi pestrý, každý den přináší nové události, 
zážitky, podněty… Nejdůležitější jsou samozřejmě ty, které sou-
visejí s  naší hlavní činností, tedy vzděláváním a  výchovou. Vý-
znamné jsou rovněž aktivity pořádané nad rámec této činnosti, 
o nichž jsme přesvědčeni, že jsou jejím vhodným doplněním. Je 
toho hodně, o čem bychom vás rádi informovali, prostor v Bze-
neckém zpravodaji však není neomezený. Vy, kteří nás sledujete, 
víte, že spoustu informací najdete na našich webových stránkách 
či facebookovém profilu.

Konec kalendářního roku byl na události bohatý. Pokračova-
li jsme v programech preventivního charakteru: etické dílny pro 
mladší i  starší žáky, beseda pro žáky 2. tříd s  profesionálním 
hasičem (Hasík), beseda pro žáky 9. ročníků na téma: Sex, lás-
ka a vztahy, předvánoční bubnování pro celou školu s mistrem 
Zdeňkem Rollerem, pro šesťáky beseda se včelařem Radkem 
Boturem…

Nezapomínáme ani na vědomostní a sportovní soutěže a olym-
piády. Například v  plaveckých závodech naši žáci suverénně  

dokázali, že jsou nejlepšími plavci na  okrese: v  šesti kategori-
ích získali pět zlatých a  jednu stříbrnou medaili. Velmi dobrých 
výsledků dosáhli žáci v  soutěži Brloh, v níž řešili matematické, 
logické a vizuální hádanky. Čtyři týmy z bzenecké školy se umís-
tily na 11. – 17. místě v rámci Jihomoravského kraje. Ve výtvar-
né soutěži s ekologickou tematikou Stromy a my získalo několik 
našich žáků ocenění včetně ceny publika ve facebookovém hla-
sování. Aktuálně probíhají další soutěže celorepublikového cha-
rakteru: matematický klokan, přírodovědný klokan, předmětové 
olympiády, připravujeme recitační soutěž, literární soutěž Roste-
me s knihou, jsme zapojeni do projektu Celé Česko čte dětem…

Začátkem prosince škola ožila čerty, Mikuláši a anděly. Žáci 
9. ročníků si tuto každoroční výsadu náležitě užili. A s nimi celá 
škola. Rozdávaly se dárky, zpívaly koledy, někdo se malinko bál, 
někdo se hodně radoval.

Krásné jsou také všechny akce organizované naším úžasným 
SRPŠ – tedy maminkami (teď už i tatínky), paní učitelkami a vů-
bec všemi, kteří ve svém volném čase ochotně pracují pro školu 
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Andělé a Mikuláši

Čerti a Mikuláši

Bubnování se Z. Rollerem

Mikuláš v 1. A

Beseda o lásce a vztazích
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a její žáky. Na akcích, které organizují, dokáží vydělat peníze (ty 
jdou zpátky dětem) a ještě přispět ke kulturnímu životu v našem 
městě. Například v  loňském roce se takto podařilo získat a žá-
kům rozdělit přes 400 tisíc korun; o podrobnostech (včetně vy-
účtování) byli rodiče informováni na Plenárním zasedání SRPŠ. 
Jednou z nejoblíbenějších akcí tohoto sdružení je adventní stez-
ka, která si našla spoustu příznivců. Zájem o příští ročník je tak 
velký, že již v  lednu byla téměř všechna čísla rozebraná. Letos 
byla její součástí i akce pomikulášské setkání na Starém hradě. 
Bzenčané mohli zhlédnout velkolepou světelnou, hudební a  ta-
neční show. Promítání pekelných výjevů na budově kaple, tanec 
andělů a příchod Mikuláše byl zážitkem nejen pro děti – mrazilo 
i nás, dospělé.

Další velkou a dlouho připravovanou akcí byl ples SRPŠ s tra-
dičním předtančením žáků 9. tříd. Několik měsíců nácviku se 
vyplatilo a žáci tak učinili první krůček do světa dospělých (a ná-
ležitě si to užili).

Moc mne těší, že se naše škola stává školou komunitní 
v tom nejlepším slova smyslu. Propojení dění ve škole s životem 
ve městě a společné akce pro děti i pro širokou veřejnost jsou 
toho důkazem. Spolupracujeme s dalšími institucemi, pořádáme 
společné workshopy, přednášky, aktivity. Rádi vítáme zajímavé 
osobnosti, o nichž víme, že mají co říci zájemcům o danou oblast. 
A  tak jsme mohli v  rámci schůzky s  rodiči předškoláků nabíd-
nout besedu s psychologem Jaroslavem Mrkvou. Získat dalšího 
psychologa – pana doktora Jana Svobodu z Ostravské univerzity 

– na besedu považujeme za malý zázrak. Opakovaně se nám to 
daří v  rámci cyklu přednášek pro rodiče Děti – rodina – škola, 
o které je tradičně velký zájem. Pro širokou veřejnost organizu-
jeme také setkání s  odborníky z  dalších oblastí – nabídli jsme 
například využití možností 3D tisku (2 cykly) s  Jaroslavem Ja-
novským, čeká nás beseda spojená s praktickou ukázkou řezu 
ovocných stromů se sadařem panem Radkem Boturem. Velmi 
efektivně spolupracujeme s Kyjovským Slováckem v pohybu; díky 
této společnosti využíváme mimo jiné různá školení a aktivity pro 
pedagogy i žáky. Velmi dobrý ohlas mezi dětmi i učiteli mají akti-
vity členů spolku Magnet, nadšenců, kteří se snaží rozhýbat děti 
ve školách netradičními, přitom zábavnými a zdraví prospěšnými 
metodami.

Je toho hodně, čím se můžeme pochlubit. A pak jsou také věci, 
které nás trápí. Trápí nás budoucnost školního stravování, trápí 
nás nejistota ohledně financování nepedagogických pracovníků, 
trápí nás vzrůstající agresivita některých rodičů, trápí nás šíření 
nepravd či polopravd na sociálních sítích. Ty velké problémy sou-
visejí s politickými rozhodnutími, ty jen tak snadno vyřešit nedo-
kážeme. Ty malé, související se slušným chováním, bychom však 
vyřešit mohli. Třeba tím, že budeme o věcech mluvit, přemýšlet, 
že budeme umět naslouchat, nebudeme se bát zeptat… A když 
k tomu přidáme úsměv a vlídné slovo, chybu rozhodně neudělá-
me.

PhDr. Ilona Tranžíková, Ph.D., ředitelka ZŠ a MŠ Bzenec, p. o.

Logická hra Brloh

Ples SRPŠ

Vítězové plaveckých závodů Jak být dobrým kamarádem
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PRVNÍ POLOLETÍ SE SRPŠ
První pololetí školního roku 2024/2025 bylo pro naše sdružení 
naplněno akcemi, jež přinesly radost účastníkům všech věkových 
kategorií.

V říjnu jsme uspořádali tvořivé odpoledne – dílničky v prosto-
rách základní školy s  podzimní tematikou. K  naší velké rados-
ti jsme mohli z  dobrovolných příspěvků návštěvníků této akce 
a zaměstnanců naší základní školy zaslat 20.000 Kč na pomoc 
Základní škole a Mateřské škole Zátor, která byla zasažena pod-
zimními povodněmi. 

V měsíci listopadu proběhl tradiční lampionový průvod s ohňo-
vou show a výstava ručních prací a řemesel na kulturním domě. 

Prosinec se nesl ve znamení oblíbené adventní stezky, kterou 
letos poprvé obohatilo i pomikulášské setkání s anděly a čerty 
pod kaplí svatého Floriána a Šebestiána. Nejen dětem se při po-
hledu na nádherně nasvícené nebeské i pekelné bytosti sestupu-
jící dolů po schodech tajil dech. 

A na závěr? Na konci ledna jsme v nádherně vyzdobených pro-
storách kulturního domu uspořádali ples našeho sdružení s před-
tančením žáků devátých tříd, bohatým doprovodným programem 
a tombolou. 

Moc nás těší, že jsou akce našeho sdružení u vás oblíbené, 
a že nám to dáváte najevo svou hojnou účastí na nich – děkuje-
me!

Zprávy o  činnosti sdružení, fotografie, videa a  pozvánky 
na  akce můžete průběžně sledovat na  facebookovém profilu 
SRPŠ Bzenec.

V neděli 30. března 2025 od 13 hodin vás zveme na jarní vý-
stavu ručních prací a řemesel s dílničkami a vystoupeními (nejen) 
folklorních souborů, která se již tradičně uskuteční v prostorách 
kulturního domu ve Bzenci.

Za výbor SRPŠ při ZŠ Bzenec Mgr. Alexandra Korvasová
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O DĚNÍ V ZÁKLADNÍ UMĚLECKÉ ŠKOLE
Milí žáci, rodiče a přátelé Základní umělecké školy Lubomíra Li-
gase, školní rok se nám rozběhl, a tak bychom Vás rádi informo-
vali o dění v naší škole. V prosinci proběhly na našich pobočkách 
vánoční besídky, které organizovali třídní učitelé spolu se svými 
žáky. Besídky se konaly v Tvarožné Lhotě, Moravském Písku, Ra-
dějově i v Domaníně. V rámci domanínské besídky se spojily třídy 
pana učitele Štěpána Sedláčka, Lukáše Jestřába a Marka Pánika. 
Zahráli zde jejich žáci nejen z Domanína, ale i ze Žeravic a Bzen-
ce. Není tedy divu, že besídka trvala celou hodinu a půl. Krásnou 
klavírní besídku si přichystala také paní učitelka Linda Horňáková 
a paní učitelka Vladimíra Formanová. 

Vybraní žáci našich učitelů vystoupili také na vánočním kon-
certě školy na  kulturním domě ve  Bzenci.1.prosince 2024 se 
uskutečnil adventní koncert žáků a  jejich učitelů při rozsvícení 
vánočního stromu na náměstí ve Bzenci. O uvádění programu se 
postaral pan učitel Kamil Lauš. K vánoční náladě účastníků při-

spěla také paní učitelka Marta Gráfová se svým flétnovým soubo-
rem a pan učitel Martin Tesařík s cimbálovou muzikou. Při rozsví-
cení vánočního stromu v Moravském Písku k programu přispěla 
paní učitelka Linda Horňáková se svými žáky. 

12. března se koná soutěž dřevěných dechů s paní učitelkou 
Martou Gráfovou. 

V následujících měsících nás čekají výchovné a absolventské 
koncerty, na které nejen všechny srdečně zveme, ale také skrze 
ně rádi přivítáme nové žáky pro následující školní rok. Jeden z vý-
chovných koncertů se uskuteční 10. dubna na pobočce v Tva-
rožné Lhotě. Předběžný termín pro výchovný koncert pro hlavní 
pobočku ve Bzenci je stanovený na 20. června a na 23. června 
je naplánován rockový koncert třídy pana učitele Kamila Lauše 
ve velkém sále kulturního domu ve Bzenci.

Za tým učitelů ZUŠ Bc. Marek Pánik, DiS.

ZE ZÁKLADNÍ UMĚLECKÉ ŠKOLY MŮŽETE ZAMÍŘIT  
PŘÍMO DO KAPELY
Téměř od počátku mého působení na ZUŠ Bzenec jsem se staral 
o vedení kapel složených z našich žáků. Za patnáct let mi tak pod 
rukama prošel kytarový a flétnový orchestr, rocková kapela Happy-
Stage v čele s Jirkou Rolníkem, pop-rocková kapela FirstAttempt 
s nadanými zpěváky Jakubem Jakšou a Jaroslavem Váňou i sou-
časná rocková formace No Way v čele s Ivanou Korbičkovou, která 
po vzoru Jarka Váni také začala skládat vlastní písně. My se díky ní 
můžeme těšit na další autorské skladby z našeho města.

Z pohledu člověka, kteý sám prošel mnoha kapelami, studoval 
skladbu na konzervatoři a složil nespočet písní různých hudeb-
ních stylů, si troufnu tvrdit, že tady ve Bzenci máme opravdu dob-
ré mladé muzikanty a skladatele. K tomu, aby mohli udělat „díru 
do světa“, jim možná schází jen špetka sebedůvěry, ale to není 
nic, na čem by se do budoucna nedalo pracovat.

Jako učitel elektrické kytary jsem moc rád, že se tento nástroj 
opět vrací do módy, a my máme možnost zabrousit i do rockověj-
ší hudby. Problém máme jen se sháněním hráčů na bicí a klávesy, 
a tak doufám, že nám třeba i tento článek pomůže přilákat nové 
mladé talenty (zpěváky, bubeníky, klávesisty, klavíristy). Realizo-
vat se v případě zájmu budou moci třeba i v kapele, která prav-
děpodobně vznikne od příštího školního roku okolo jedenáctile-
tého zpěváka Tobiáše Havlíka. Ten svou živelnou hrou na kytaru 
od malička přitahuje pozornost. 

S  kapelou No Way se momentálně chystáme na  Bzenecké 
vinobraní, kde bychom rádi poprvé vystoupili a  zahráli celému 
Bzenci. Věřím, že naši mladou krev přijdete podpořit, a slibuji, že 
rozhodně nebudete litovat.

Kamil Lauš, ZUŠ Bzenec, (pište na k.laus@seznam.cz)
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SOUBOR PÍSNÍ A TANCŮ BZENČAN ANEB CO NÁS ČEKÁ 
V TOMTO ROCE
Jaký byl náš rok 2024 a na co se můžete těšit v roce 2025, jsme 
shrnuli na veřejném promítání 9. února na Excaliburu. Opakování 
je matka moudrosti, a proto vám přinášíme krátké shrnutí tohoto 
setkání i na stránky našeho zpravodaje.

Náš spolek zastřešuje dětské folklorní soubory Maličký Ma-
rijánek, Marijánek a  Bzenčánek, dětskou cimbálovou muziku 
Chrústi, Soubor písní a tanců Bzenčan a organizaci Bzeneckého 
folklorního festivalu. Už jen tento výčet napovídá, že činnost spol-
ku je velmi bohatá a věnuje se nejen výchově nových generací 
folklorních nadšenců, ale také reprezentaci města.

Začátek roku 2025 se pro Bzenčan nese ve  znamení krojo-
vých plesů. Letos se také Bzenčánek v březnu poprvé zúčastní 
dětského krojového plesu ve Vracově. Duben bude opět ve zna-
mení Velikonoc, což pro Bzenčan znamená jediné, a  to tradiční 
velikonoční obchůzku. Velkou senzací bude také účast Mariján-
ku v programu Fašanky, fašanky, Velká noc ide, který proběhne 
ve skanzenu ve Strážnici. Na začátku května budete moci vidět 
Marijánek, Bzenčánek a Chrústy na Festivalu vína a jídla ve Bzenci 
a Bzenčánek a Chrústy na Dnu matek v Těmicích. Na konci květ-
na všechny soubory a cimbálka vystoupí v pořadu Bzeneckých 
drmolic. Také červen bude plný vystoupení a organizace. Nejprve 
Maličký Marijánek a Marijánek potěší seniory v Domaníně a poté 
opět všechny složky vystoupí na Bzeneckém folklorním festivalu. 
Bzenčan se pak o týden později představí na Mezinárodním fol-
klorním festivalu ve  Strážnici. Pomyslným závěrem sezóny pro 
soubory a cimbálku bude Bzenecké krojované vinobraní. 

Za  zmínku stojí také všechny pravidelné akce, které i  letos 
Bzenčan uspořádá. Jsou to Bzenecký fašaňk, Zatancuj si na zám-
ku a Páteční trocha folkloru. Proběhne také druhý ročník Poutě 
postaru, kterou pro vás připravují vedoucí dětských souborů.

Tady s představením akcí skončíme. Určitě nás ale neminou 
podzimní a zimní vystoupení. Co můžeme ještě zmínit je desáté 
výročí Bzenčanu, na které soubor připravuje komponovaný pořad 
spojený se zábavou u cimbálu. Jistě se budete mít na co dívat, 
protože soubor tomuto pořadu bude věnovat řadu víkendových 
soustředění. Už teď si můžete poznačit do svých kalendářů datum 
1. 11. 2025.

Nezapomeňte si také zapsat termín Bzeneckého folklorního 
festivalu, který se uskuteční 19.-22. 6. 2025 na různých místech 
ve Bzenci. Těšit se opět můžete na přednášku, vystoupení dospě-
lých a dětských souborů ze Bzence a  okolí, letní kino, dílničky 
pro děti, stánky s občerstvením, soutěž pro děti a dospělé a další 
příjemnou zábavu.

Závěrem patří poděkování všem, kteří náš spolek podporují, 
zejména pak městu Bzenec.

Lucie Hacarová, Předsedkyně spolku

DFS Bzenčánek. (foto Jitka Staňková)

DCM Chrústi. (foto Igor Basovník)

16



DFS Maličký Marijánek. (foto Jitka Staňková)

SPT Bzenčan. (foto Jitka Staňková)

DFS Marijánek. (foto Jitka Staňková)
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BZENECKÉ DRMOLICE BUDOU SLAVIT DVACET LET  
OD SVÉHO ZALOŽENÍ
Nestačily jsme pomalu ani mrknout okem a čas letěl jako splaše-
ný. V říjnu jsme na soustředění v Luhačovicích začaly nacvičovat 
program na náš vánoční koncert a nyní jej máme už dávno za se-
bou. Vždy si říkáme, že je to krásné předvánoční pohlazení pro 
duši. Doufáme, že nejenom pro nás, ale také pro naše diváky i pro 
naše hosty, kteří s námi na tomto koncertě vystupovali.

Snad jsme svým vystoupením potěšili také důchodce v Syroví-
ně a návštěvníky předvánoční akce na bzeneckém zámku.

Nyní bychom vás, všechny milovníky lidové písně, rády pozvaly 
na oslavu dvacátého výročí vzniku Bzeneckých drmolic. Přijďte 
s námi sdílet radost z lidových písniček či tanců jak našich, tak 
také mnoha hostů, které jsme pozvaly.

Na  jubilejní vystoupení, kterým si připomeneme to nejlepší 
z  našich společných let, se můžete těšit v  sobotu 31. května. 
Samozřejmě uvítáme i  hosty, kteří svým uměním podpoří tuto 
slavnostní chvíli. Koncert se bude konat v rámci akce „Otevřené 
sklepy ve Bzenci“ na pódiu před kostelem svatého Jana Křtitele 
v době od 15 do 17 hodin. Poté bude následovat besedování s CM 
Floriánek. V případě nepříznivého počasí bude koncert na kultur-
ním domě.

Děkujeme našim divákům za přízeň, díky níž můžeme již dva-
cet let rozdávat radost z hudby. Těšíme se na vás.

Více informací o akci najdete na našich sociálních sítích.
Bzenecké drmolice

SPS JAROSLAV - OHLÉDNUTÍ ZA JUBILEJNÍM ROKEM
V roce 2024 oslavil náš SPS Jaroslav významné výročí – padesát 
let od svého vzniku. V rámci kolektivu, který se věnuje po celou 
dobu sborovému zpěvu, je to výjimečná událost. Pro naše poslu-
chače jsme proto připravili hned dvě velké akce. Oslavy vyvr-
cholily slavnostním koncertem 30. listopadu 2024. Program byl 
bohatý a různorodý, jednalo se o průřez repertoárem a především 
připomenutí posledních deseti let od posledního jubilejního kon-
certu. Střídaly se skladby klasické i  lidové, včetně humorného 
pojetí covidové doby, kdy měl sbor na dva roky pozastavenou čin-
nost. Za klávesy zasedl korepetitor Vít Trumpeš, jako host dlou-
holetý korepetitor sboru Lukáš Hurtík a  jako doprovod sólistky 
i Jiří Kovář. Kromě oslavenců koncert svým vystoupením obohatil 
i Chrámový sbor Domanín v čele s panem Vítem Trumpešem star-
ším. Obrovský úspěch mělo vystoupení mladých umělců Magdy 
Kantorákové a Robina Červinky, kteří svým zpěvem prosvítili celý 
kulturní dům. Na závěr zazněla v podání všech účinkujících zná-
má skladba „Nechte zvony znít.“ Program svým neodolatelným 
šarmem provázela Renata Janovíčková.

Po všech „děkovačkách“ se závěrečného slova ujal starosta 
města Bzence Erik Ebringer, který celému kolektivu poděkoval 
za činnost a reprezentaci a popřál hodně úspěchů do dalších let. 
Z  jeho rukou přebrali Ocenění za  přínos na  poli kultury města 
Bzence za velký podíl na kulturním rozvoji města Bzence v rámci 
činnosti SPS Jaroslav jeho dlouholetí členové – Miloslav Janík 
a Jitka Jablonická. Tím získal sbor další ocenění od vedení města. 
V roce 2015 byla udělena Pamětní listina v oblasti kultury od sta-
rosty Pavla Čejky současné dirigentce Ludmile Höhnové a in me-
moriam zakladateli sboru Jaroslavu Jablonickému.

Listopadový koncert byl vyvrcholením padesáti let činnosti 
našeho pěveckého kolektivu, kterým za  tu dobu prošlo kolem 
dvou set zpěváků. Zazpíval na stovkách koncertů a akcí nejen 
ve Bzenci av okolních obcích, ale i po celé naší republice a v za-
hraničí. Nacvičil více než dvě stě skladeb a reprezentoval měs-
to na různých přehlídkách i soutěžích. Sbor navázal spolupráci 
s mnoha dalšími sbory a uskutečnil s nimi množství výměnných 
zájezdů a společných koncertů. Obrovským bohatstvím sboru je 
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šest kronik, v nichž je přehled všech akcí od samého počátku. 
Nyní již otevíráme sedmou kroniku naší činnosti. 

Vzpomínáme na všechny, kteří prošli našimi řadami a zpívají 
„v pěveckém nebi.“ Věříme, že především zakladatel sboru Jaro-
slav Jablonický, patronka sboru Libuše Domanínská, naši sólisté 
– operní zpěvák Eduard Haken a Vladimír Žaroský i korepetitorka 
Drahomíra Bašátková, by z nás měli radost. 

Velký dík patří výboru a všem členům za přípravu všech loň-
ských akcí – nejenom dvou hlavních koncertů. Děkujeme také 
všem účinkujícím hostům a posluchačům. Poděkování patří i Pe-
trovi Nejezchlebovi, který je VŽDY naší technickou oporou a On-
drovi Höhnovi, který zajistil veškerou technickou stránku akcí 
a především fotodokumentaci. Děkujeme všem sponzorům za fi-
nanční i materiální dary.

Největší dík celého kolektivu patří naší dirigentce Ludmile 
Höhnové. Ta s obrovským nadšením a energií vede náš sbor již 

neuvěřitelných třiatřicet let. Všichni členové děkují také všem, 
kteří nás podporují. Obrovský dík patří především vedení města 
za finanční podporu, bez níž by naše činnost nebyla možná.

Plán na tento rok je již připraven a akcí není málo.

Obracíme se na všechny, co rádi zpívají nejen ve sklepě při 
víně, přijďte nás posílit. Kolektiv stárne a  je potřeba, aby přišli 
noví členové. Sborový zpěv je náročný, ale výsledek vždy potěší. 
Zkoušíme každé úterý a  jsme parta, v  níž není nouze o  smích 
a veselí… 

Těšíme se na další vystoupení, jimiž potěšíme naše poslucha-
če. „Posluchači jsou ozvěnou naší melodie, společně vytváříme 
hudební zážitek.“

Jednatelka sboru JJ
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REPREZENTAČNÍ PLES MĚSTA OPĚT NADCHL NÁVŠTĚVNÍKY
První únorový den se v  prostorách kulturního domu uskutečnil 
reprezentační ples města, který se i  letos těšil velkému zájmu 
veřejnosti. Slavnostní atmosféru podtrhla bohatá výzdoba sálu, 
živá hudba a pestrý program, který si návštěvníci nenechali ujít.

Hlavním lákadlem bylo vystoupení Dominika Vodičky a Dari-
ji Pavlovičové, vítězů populární soutěže StarDance. Ti si kromě 
skvělého tanečního vystoupení připravili pro zájemce i školu tan-
ce. Dalšími vystupujícími byli šikovní členové taneční skupiny Ar-
coballeno ze Strážnice a celým večerem se nesla hudba skupiny 
Eremy a  DJ Siemense. Díky štědrým sponzorům byla tombola 
plná atraktivních cen a u vinotéky bzeneckých vinařů se neustále 
tvořily hloučky milovníků vína. Návštěvníci si užívali nejen hudbu 
a tanec, ale i skvělé občerstvení a příležitost setkat se s přáteli 
a známými. Atmosféra byla po celý večer velmi přátelská a uvol-
něná, což potvrdily i nadšené reakce účastníků. 

Moc děkujeme hlavnímu partnerovi našeho plesu společnosti 
SMR Plus, všem sponzorům za krásné ceny do tomboly, vinařům 
za vzorky skvělého vína do vinotéky, celému organizačnímu týmu 
i všem návštěvníkům. 

Já už nyní přemýšlím o příštím ročníku, abychom opět připra-
vili nezapomenutelný večer plný elegance a zábavy.

Irena Koukalová Uličná, místostarostka

A CO NÁS V KULTUŘE JEŠTĚ ČEKÁ?

15. 4.  Vím, že víš, že vím – divadelní představení  
se Simonou Stašovou v hlavní roli

22. 4. Pavel Lohonka Žalman – koncert
26. 4. Lucie Bílá a Boni Pueri – koncert
3. 5.  Festival vína a jídla – gastrofestival a májová  

ochutnávka vín
25. 5. Dalibor Janda – koncert k 45. výročí na scéně
7. 6. Soutěž o nejlepší guláš
14. 6.  Dětský den s bublinovým workshopem,  

slizovou dílnou a pěnovou párty

Bzenecká pouť
15. 8. Retro Párty se skupinou Lunetic
16. 8. Argema a Generace
17. 8. Kája a Bambuláček
Těšíme se na vás

Irena Koukalová Uličná, místostarostka

TŘÍKRÁLOVÁ 
SBÍRKA
Vážení spoluobčané,
při letošní tříkrálové sbírce, která se ve Bzenci uskuteč-
nila v sobotu 4. 1. 2025, koledníci vybrali 148.312 Kč. 
Všem, kteří přispěli, srdečně děkujeme.
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA
Blahopřejeme všem, kteří nyní oslabují svá významná  
životní jubilea:

80 let
Oldřich Fiamoli
Ludmila Konečná
Karla Šimčíková

85 let
Zdeňka Kočíková
Ludmila Strejčková
Vlasta Vyoralová

90 let
Marie Neničková
Jan Sokol

Loučíme se s občany, kteří opustili naše řady:

Marie Beňušková
Jiří Hajátko
Milan Karchňák
Ludvík Kmenta
Miroslav Kovář
Jana Kuchařová

92 let
Františka Bunžová
Marie Vráblíková

94 let
Miroslav Hejbal
Leopoldina Hladíková

BLAHOPŘÁNÍ

Dne 24. 3. 2025 se dožívá 88 let pan Miloslav Křižka. 
Hodně zdraví, štěstí, osobní pohody přejí sourozenci Marie,  
Eva, švagrová Ludmila, přítelkyně Věra a celá rodina.

Dne 30. 3. 2025 se dožívá 80 let paní Eva Valentová. 
Hodně zdraví, štěstí přejí sourozenci Marie, Miloš,  
švagrová Ludmila, z nebíčka rodiče, manžel Alois  
a synové Libor a Luboš.

Anna Kutná
Blanka Mičková
Anna Rosová
Jaroslav Urban
Marie Vráblíková

ZPRÁVY Z KNIHOVNY
Knihovna měla registrováno 255 čtenářů, kteří si půjčili 8 647 knih a časopisů. 
Bylo zpracováno a do knihovního fondu zařazeno 498 nových knih.
Knihovnu navštívilo v roce 2024 2 474 lidí. 
Stav knihovního fondu činil 21 170 knih.
Knihovna je pro veřejnost otevřena čtyři dny v týdnu. V knihovně je umístěna 
hra Geocaching.

Jitka Navrátilová
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STŘÍPKY ZE BZENCE: 
Problém psích exkrementů a co s tím můžeme dělat
Bzenec se pyšní krásnou přírodou, přívětivými parky a spoustou míst, kde si naši psi mohou užívat volné 
procházky. Podle posledních údajů je v našem městě registrováno zhruba 500 psů. Přestože majitelé psů 
doma o své čtyřnohé kamarády pečují velmi dobře, při venčení často zapomínají na jednu důležitou věc – 
úklid. Tento problém naneštěstí narušuje nejen vzhled městských prostor, ale i hygienu a zdraví nás všech.

Ve městě máme bohužel velmi nízký počet odpadkových košů a koše určené přímo na psí exkrementy 
zde téměř nenajdeme. Veřejných košů je málo, často jsou rozbité nebo rozmístěné tak, že není snadné 
je během venčení najít. To ztěžuje život i odpovědným majitelům, kteří se snaží po svých psech uklízet 
a exkrementy likvidovat. 

Když se každý z nás postará o to, co po našem psovi zůstane, a město zajistí lepší infrastrukturu pro 
odpadky, uděláme ze Bzence ještě lepší místo pro život nejen pro nás, ale i pro naše čtyřnohé mazlíčky.

Ing. Blažena Gillíková

TOULKY BZENCEM A OKOLÍM – KOUPALIŠTĚ
I Bzenec měl dříve své koupaliště. Nacházelo se v prostoru dnešní-
ho výrobního podniku Decro za nádražím, v místě, kde dříve bývala 
přírodní vodní nádrž. Tento prostor vlastnil bzenecký podnikatel 
a starosta Leopold Skála, který zde na počátku 20. století provozo-
val plovárnu se zázemím a s možností projížďky na loďkách.

Stavbu veřejného koupaliště začalo město zvažovat na počát-
ku 30. let 20. století. Jako nejvýhodnější místo se jevila právě bý-
valá Skálova plovárna. Zde však město narazilo na vysokou pro-
dejní cenu celého komplexu. Jako náhradní řešení se zvažovaly 
plochy u  tzv. „obecní zahrádky“ v Olšovci nebo na „Úkolkách“. 
Město však pokračovalo i v jednáních s p. Skálou a dosáhlo vý-
razné slevy z  původní nabídky a  odkoupilo vodní plochu s  při-
lehlým parkem za 110 000 Kč. 

Vzniklo jedno z  nejmoderněji vybavených koupališť v  kra-
ji. Voda se brala z  Vracovského potoka, která procházela přes 
štěrkové a  pískové filtry, pro návštěvníky dále fungovaly spr-
chy a k občerstvení zde byl postaven bufet s řadou lavic ve stí-
nu vzrostlého parku. Samotný bazén měl rozměry 54 x 22,5 m 
a od zbytku vodní plochy jej oddělovala betonová zeď. Byly také 
dokončeny terénní úpravy kolem koupaliště, elektrifikace pozem-
ku a celý areál byl oplocen. Celkový náklad na vybudování koupa-
liště obnášel částky 173 281,80 Kč.

V roce 1937 došlo ke zvýšení dělící betonové zdi mezi koupali-
štěm a zbytkem vodní plochy, kde se stále provozovala půjčovna 
loděk. 

Pohromou pro koupaliště se stal rok 1953, kdy se při povod-
ních, jež postihly Bzenec, prolomila betonová stěna oddělující 
vlastní bazén od  zbytku vodní plochy, čímž bylo koupaliště pro 
koupání znehodnoceno. K opravám se přistoupilo až v roce 1956. 
Ty pokračovaly i v roce 1957 kdy se dokončila oprava kabin, lávky 
a sprch. Bylo také zprovozněno nové filtrační zařízení a vybudo-
ván menší bazén pro děti. Opravy si vyžádaly nákladu 9 000 Kčs.

Poté fungovalo koupaliště s přestávkami po další roky. V roce 
1965 však začala být voda z Vracovského potoka znečišťována 
odpadem, na což byl upozorněn okresní hygienik. Také okolí kou-
paliště mělo již plno nedostatků a bylo hyzděno četnými černými 
skládkami smetí, popela a odpadního materiálu.

Ještě v roce 1968 dostalo koupaliště novou zeď kolem areálu, 
ale doby jeho slávy již byly definitivně pryč. V 70. letech došlo 
k zavezení a vysušení přírodní vodní nádrže a na konci tohoto de-
setiletí kvůli změně hygienických norem bylo koupaliště natrvalo 
uzavřeno. K jeho modernizaci a znovuotevření již nikdy nedošlo. 

Petr Janovský

Plovárna Leopolda Skály, kterou zde provozoval na počátku 20. století. (zdroj: 
sbírka Janovský P.)

Koupaliště na snímku z konce 30. let 20. století od známého zlínského  
fotografa Františka Evjáka. (zdroj: sbírka Janovský P.)
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NAŠI RODÁCI
PhDr. ANTONÍN POJETA (7. 3. 1904 – 31. 1. 1979)
Pan učitel PhDr. Antonín Pojeta v  roce 1964 končil svoji učitel-
skou kariéru a my, jeho žáci, jsme odcházeli do života. Učil nás 
matematiku, rýsování a výtvarnou výchovu. Na jeho hodiny jsme 
se těšili, protože byly plné poznávání, optimismu a  laskavosti. 
Připravoval nás na přijímací zkoušky na střední školy, organizo-
val matematickou olympiádu a  pořádal výtvarné soutěže a  vý-
stavy. Věděl jsem, že pan učitel je skvělým malířem – obrazy 
měl v mnoha bzeneckých domácnostech, ve vinných sklepech, 
ve škole, na radnici… A přitom jsem tenkrát ještě vůbec netu-
šil, kolik toho udělal pro hudbu a pro založení folklorních tradic 
ve Bzenci. Hudební výchovu a sborový zpěv nás totiž tehdy učil 
pan učitel Blahoslav Smišovský, hudební skladatel, a pan profe-
sor Jan Hirš, výborný historik a kronikář města, nás vedl v krouž-
ku hudebním.

Pan učitel Pojeta se narodil v roce 1904 jako osmé dítě z devíti 
dětí v Blatnici pod Svatým Antonínkem. S vyznamenáním odma-
turoval na Arcibiskupském gymnáziu v Kroměříži a pak rok stu-
doval na Bohoslovecké fakultě v Olomouci. Poté se ale rozhodl 
pro učitelské povolání. Od 1. září 1924 byl proto výpomocným 
učitelem v Nové Lhotě. Po vykonání prezenční vojenské služby 
v důstojnické škole v Opavě byl ustanoven učitelem čekatelem 
na obecné škole v Mutěnicích. Poté byl na svou žádost přidělen 
na menšinovou obecnou školu v Opavě, později na měšťanskou 
školu v Krnově a od 1. září 1930 byl správcem obecné školy v Ja-
vorníku na Jesenicku. Dne 1. září 1934 se dostal znovu do Opavy. 

Tu však musel opustit dne 12. října 1938, kdy byla zabrána ně-
meckým vojskem. Od té doby působil na chlapecké škole měš-
ťanské ve Bzenci. Brzy po příchodu do našeho města začal v ulici 
Na Zahradách stavět dům. O tom, že nezahálel, svědčí i jeho další 
činnosti. 

V roce 1940 založil Slovácký krúžek a jeho členy se staly poz-
dější legendy folkloru - primáš Jura Petrů, cimbalista Mirek Kincl 
a další. Pro Slovácký krúžek začal skládat písničky s vlastní me-
lodií i texty a navíc je i sám ilustroval. Snažil se vytvořit bzenecký 
folklor, typický lidový kroj a náš ornament.

Kdo by neznal Pojetovy písně Pod Starým Hradem ve Bzenci 
anebo Bzenčané sú veselí. Ta nyní dokonce slouží jako znělka 
městského rozhlasu.

Spolu s mojí manželkou jsme písně pana učitele Pojety šíři-
li v hodinách hudební výchovy, v pěveckém sboru, v Marijánku 
i v Bzeneckých drmolicích. Na žádost mých bývalých žáků chci 
předat Pojetovy písničky dál jejich zveřejněním v  Bzeneckém 
zpravodaji podle originálního zpracování autora pod názvem Bze-
necké pěsničky 1941-1945.Celkem 31 písní uveřejním postupně.

Ať slouží dílo našeho pana učitele všem jeho pokračovatelům, 
jako je například: Marijánek, Maličký Marijánek, Bzenčan, Bzen-
čánek, CM Chrústi, CM Floriánek, CM Prameň, ZUŠ Lubomíra Li-
gase, Bzenecké drmolice, SPS Jaroslav, chrámový sbor Bzenec, 
Schola Gaudete, ZŠ a MŠ Bzenec a všichni zpěváci a muzikanti.

PaedDr. Pavel Jurečka
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Z PERA NAŠICH ČTENÁŘŮ…

Ave Maria

Třicet roků byl mlád
a hlasem svým pokořil svět,
však jediným jarem
z krvavých par
zestárl o dvacet let.
Stín v pruhovaných hadrech
sní o koncertním fraku,
slova jsou kámen v lomech,
melodie – dráty koncentráku. 
Pak na skále nad lomem stál,
pan SSFührer
chtěl slyšet zazpívat…
Slunce zapadalo 
a vlahý vítr vál –
jak stupně tónů
utíká k smrti drát.
Osušte, přátelé, slzy,
žal pusťte do výšin
teď Ave Maria zpívá
pro vás jen Carusa syn…

(Věnováno všem umělcům, kteří nepřežili holocaust)

Ruka řezbáře proměnila
lipový špalík v malý zázrak:
ještě oči, ústa, k nim harfu nití
a drobná kolombínka
vtančila do říše snů.
Potkala krále, čaroděje,
princezny i víly
a na cestu jí svítily
lampičky tisíců rozzářených očí…
Kašpárku malý,
od dětství jsme tě milovali,
smáli se s tebou a bojovali
s draky, loupežníky – díky vám, loutky, díky
za naše dětství,
za chvíle štěstí a poezie!

(Věnováno rokům členství v pražské „Říši loutek“)
Eva Nevřivá

Chtěla bych…

- vidět tak
do prázdných korun stromů
když listí žaluje…
- vidět tak
do oken prázdných domů
kde měsíc maluje…
- vidět tak
do mě a do tebe
když k ránu prázdno zazebe.

Duše

Končí
co ještě nezačalo
a 
venku prší…
Kapky jak
tikot hodin
popostrčí duši…
… Končí i začíná
Jak ve snu ti to sluší!

Vítězslava Radostová
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Průmyslová zóna Areál Unikov, a.s. nabízí k pronájmu 
 

Volné výrobní, skladové a 
kancelářské prostory 

 
Nabízíme k pronájmu volné výrobní, skladové a kancelářské prostory v atraktivní lokalitě s výbornou dopravní 
dostupností. Prostory jsou vhodné pro různé typy podnikání a přizpůsobitelné všem Vašim potřebám. 
 
Popis prostor: 
 
 • Výrobní prostory: Prostorné a dobře osvětlené (LED osvětlení), s dostatečnou nosností podlah a možností 

instalace technologií, obvykle s jeřábovou dráhou a  samostatným vjezdem. 
 
 • Skladové prostory: Vnitřní i venkovní prostory. Suché a zabezpečené, s možností využití vysokých regálů 

a manipulační techniky. 
 
 • Kancelářské prostory: Kanceláře a prostory různých velikostí s připojením na internet, zasedacími 

místnostmi a sociálním zázemím. Přizpůsobitelné jednodušší výrobě či skladování, e-shopu, prodejně, 
posilovně a různým službám jako je např. kadeřnictví. Kanceláře mají samostatný vstup od hlavní silnice a 
vlastního rozsáhlého parkoviště. 

 
 • Prodejna: Prodejna s vlastní kanceláří, sociálním zázemím, skladem a parkovištěm vhodná pro široké 

využití. Přizpůsobitelná jakémukoli typu podnikání. 
 
Výhody: 
 
 • Výborná dopravní dostupnost (dálnice cca 300m, vlastní zastávky MHD) 
 • Možnost přizpůsobení prostor na míru a všem Vašim potřebám 
 • Parkování přímo u objektu na vlastních parkovištích 
 • Flexibilní podmínky pronájmu 
 
Cena a podmínky: 
 
Cena pronájmu dohodou (od 60,- do 100,- Kč/m2/měsíc) dle velikosti a typu prostor, dle délky pronájmu a 
nutným investicím.  
 
Kontakt: 
 
Pro více informací a prohlídku 
nás neváhejte kontaktovat: 
 
Areál Unikov, a.s. 
Průmyslová 1528 
696 85 Bzenec-Kolonie  
Tel.: +420 602 737 804  
E-mail: gajdos@areal-unikov.cz  
 

Neváhejte a zajistěte si ideální prostory pro Vaše podnikání! 
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HLEDÁME NOVÉ 
KOLEGY A KOLEGYNĚ 

Buďte součástí výroby cukrovinek pro celý svět!

• Mzdu odpovídající zkušenostem
• Závodní stravování
• 5 týdnů dovolené
• Zvýhodněný mobilní tarif
• Příspěvek na penzijní připojištění
• Možnost okamžitého nástupu

NABÍZÍME

tel. 518 398 765 kariera@candyplus.cz  www.candyplus.cz

REFERENT NÁKUPU
DATOVÝ ANALYTIK
MISTR VÝROBY
ELEKTROMECHANIK

Přijďte se k nám nezávazně poradit.

Poradenské místo
Generali Česká pojišťovna a.s.
nám. Svobody 76, Bzenec (Reva)
Petr Podráský
M 731 564 672
petr.podrasky@generaliceska.cz 

Na novém poradenském místě
ve Bzenci vám nabízíme:

•  Životní a úrazové pojištění

•  Pojištění motorových vozidel

•  Pojištění majetku a odpovědnosti

•  Cestovní pojištění

•  Pojištění domácích mazlíčků

•  Pojištění podnikatelů

•  Penzijní připojištění

•  nvestice 

        OTEVŘELI JSME 
    PRO VÁS NOVÉ 
PORADENSKÉ MÍSTO
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ZÁMEK V PROMĚNÁCH ČASU VIII.
SOUMRAK ŽIVOTA HRABĚTE VILÉMA OTTY Z REICHENBACHU A LESONIC

Odkup blízkého panství Dolní Moštěnice s cihelnou v roce 1854 
byl vzhledem k blížící se výstavbě nového bzeneckého zámku cí-
lený a již předem promyšlený tah hraběte Viléma Otty. Zámek byl 
vystavěn v letech 1855-1858 ve slohu originální cihelné novogo-
tiky. A právě režná cihla byla jedním z nejdůležitějších stavebních 
materiálů - spotřebováno bylo mnoho milionů kusů. Tato sku-
tečnost vylučuje a  popírá tradovanou verzi sebevraždy hraběte 
kvůli podvodům dodavatelů s materiálem při výstavbě zámku. To 
potvrzuje i dobový tisk z roku 1866, který finanční situaci krátce 
po smrti hraběte dopodrobna rozebíral. 

Hrabě byl navíc svým okolím i  dobovým tiskem vykreslován 
jako schopný, podnikavý, ale také obezřetný člověk. Přitom však 
velmi citlivý až zranitelný. Jeho hraběcí rodina, rozkvět všech 
panství i velkých majetků, to vše mu přinášelo radost, dobrý pocit 
i pozitivní energii. Okolo roku 1860 se ale začala vynořovat oba-
va z budoucího státněpolitického vývoje v  jeho rodném Hesen-
sko-Kasselsku, kterému vládl od roku 1847 jeho nevlastní bratr 
Fridrich Vilém.

V letech 1857-1861 hrabě dokončoval výstavbu nového bze-
neckého zámku a  současně investoval a  spoluzakládal některé 
průmyslové podniky v  jeho domovině i  nejbližším okolí. V  roce 
1857 koupil chemickou továrnu v Griesheimu nad Mohanem, roku 
1861 se stal majitelem železáren v  Daupthetalu. Současně byl 
zvolen předsedou hospodářského spolku jižních německých států.  
Roku 1857 se oženil s Amelii Göler von Ravensburg pocházející  

ze starého rytířského, dobře finančně zajištěného, šlechtického 
rodu. Z tohoto svazku se narodily dvě dcery – Pauline (narozená 
v roce 1858; později poslední majitelka bzeneckého zámku z rodu 
Reichenbachů) a Karoline (narozená v roce 1860).

Obavy hraběte se začaly brzy naplňovat. Mocenské spory 
uvnitř Německého spolku – mezi jeho dvěma dominantními ze-
měmi, tj. Pruským královstvím a Rakouským císařstvím, nabývaly 
po  roce 1860 na  intenzitě. Hesensko-Kasselské kurfiřství bylo 
totiž blízkým spojencem Rakouska a vzhledem ke své nedávné 
pohnuté historii v době napoleonských válek s obavami přihlíželo 
rychlému mocenskému vzestupu Pruska. Rakousko i  se svými 
spojenci doufalo v pokračování formální nezávislosti a suverenity 
jednotlivých států uvnitř Německého spolku. Prusko se naopak 
vydalo cestou co nejrychlejší integrace sjednocením desítek ně-
meckých království, knížectví, kurfiřství do velké Německé říše 
pod jeho vedením.

Hrabě si velmi dobře uvědomoval všechna rizika této vypja-
té situace. Z vyprávění rodiny měl ve své paměti rok 1806, kdy 
Napoleon se svým vojskem Hesensko-Kasselsko obsadil, ukončil 
po 240 letech suverenitu země, a  jeho dědeček kurfiřt Vilém I. 
Hessenský musel uprchnout s rodinou do exilu.

V roce 1864 po vítězné námořní válce Německého spolku proti 
Dánsku a ovládnutí celého Šlesvicko-Holštýnska se objevila na-
děje na dohodu obou německých koalic. Hrabě dokonce založil 
nadaci obětem a pozůstalým této války, protože mu jejich osud 
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Posledním místem odpočinku hraběte je mauzoleum rodu Reichenbach-Lesonic ve Frankfurtu nad Mohanem, kam byly jeho ostatky 
převezeny v roce 1913 z kaple v Ermatingenu.

nebyl lhostejný. Toto období formální spolupráce obou koalic však 
netrvalo dlouho. Již v  roce 1865 Prusko dalo Rakousku i  jeho 
spojencům na vědomí zájem o převzetí a  integraci jak Holštýn-
ska spravovaného v té době Rakouskem, tak i jiných německých 
států, včetně vypsání všeobecných voleb do budoucího celoně-
meckého parlamentu.

Hraběcí rodina Viléma Otty v té době vlastnila na Moravě dvě 
panství (Lesonice, Bzenec), obě v zemi Rakouského císařství. Bylo 
mu jasné, že pokud vypukne válka mezi Pruskem a Rakouskem 
včetně jeho spojenců, je zásadně ohrožena existence kurfiřství 
Hesensko-Kasselska, panovnictví jeho rodu i setrvání Rakouska 
v Německém spolku. V důsledku toho by hraběcí rodina svá pan-
ství na Moravě vlastnila prakticky v  cizí zemi bez přímé vazby 
na svou domovinu. A zůstala by také bez nadnárodní německé 
ochrany. Všechny tyto okolnosti musely hraběte velmi znepoko-
jovat a jeho labilní povaha se čím dál tím více obávala toho, co 
zanedlouho přijde.

Rok 1866 bohužel všechny tyto jeho vnitřní negativní domněn-
ky potvrdil. Od prvních lednových dnů se vyměňovaly ostré dopisy 
a ultimáta mezi Pruskem a Rakouskem, začala mobilizace všech 
dotčených armád včetně armády Hesensko-Kasselska, válka 
byla na spadnutí...

Hrabě Vilém Otto z Reichenbachu a Lesonic si při návratu z ob-
chodní cesty po jižní Francii dne 19. ledna 1866 ve švýcarském 
Neuchâtelu vzal život. A to i přesto, že během cesty zaslal man-
želce Amelii telegram o brzkém shledání v jejich rodinném sídle 
Eugensberg.

Pár měsíců po smrti hraběte se osud jejich panovnického rodu 
i celého HesenskoKasselska tragicky naplnil. Už v červnu 1866 

pruská armáda zemi obsadila a připojila ji ke svému území. Bratr 
hraběte kurfiřt Fridrich Vilém byl zajat, svržen z trůnu a odvezen 
do  internace v  tehdy pruském Štětíně. Zůstal tam až do konce 
života. V Praze byl následně za přítomnosti Pruské armády pode-
psán trvalý mír s Rakouskem.

Ještě v březnu 1939 po vzniku protektorátu Čechy a Morava se 
v dobových tiskovinách osudový rok 1866 často připomínal. A to 
například takto: Němečtí pruští vojáci po 73 letech opět v Praze...

Nezávislost Hesensko-Kasselska byla po 299 letech u konce. 
Rakousko bylo po prohrané válce po mnoha staletích skutečně 
vyloučeno ze společenství ostatních německých státu. Tím se 
obě panství šlechtického rodu Reichenbachů na  Moravě ocitla 
v cizí zemi, budoucí Rakousko-Uherské monarchii, hranicí oddě-
lené od budoucí II. Německé říše.

Přes všechny tyto složité okolnosti si vdova Amelie a později 
i dcera Paulina bzenecké panství ponechaly a rozvíjely jej spolu 
se zámkem až do roku 1917, kdy ho odprodaly majiteli strážnic-
kého panství Antonínu Magnisovi.

Závěrem lze říci, že hrabě Vilém Otto bohužel buď nechtěl, 
nemohl, nedokázal, nebo nezvládl pochopit, že historický proces 
integrace – sjednocování všech německých států, zemí a státeč-
ků je již nezvratný a panovnické rody se tomu budou muset při-
způsobit. II. Německá říše pod vedením Pruska vznikla již v roce 
1871. Země Čechy a  Morava se naopak v  rámci Rakouského  
císařství staly součástí nově vzniklé Rakousko-Uherské monar-
chie – právě jako protiváha II. Německé říše.

Libor Kuchař, Petr Janovský, Vít Vratislavský

ZÁMEK V PROMĚNÁCH ČASU VIII.


